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aan inclusiever onderwijs
Ieder kind doet mee! 

Column
Door  
Irene Wieling

‘Bevraag elkaar  
en deel je trotse 
momenten!’

Een gesprek in de trein tussen twee 
leraren uit het voortgezet onderwijs. 
‘Wat zijn de leerlingen tegenwoordig 
toch weinig geïnteresseerd. Ik 
denk erover om er zo snel mogelijk 
uit te stappen. Het lesgeven is 
momenteel meer handhaver 
spelen.’ 
De andere leraar beaamde dat. 
‘Vooral die uit vmbo-basis. De 
leerlingen uit vmbo-t vallen wel 
mee. Dat komt omdat je ze iets kan 
leren. De leerlingen uit basis zitten 
hun tijd gewoon uit.’

Doet ieder kind op die school nog 
mee? vroeg ik mij af. Hoe vaak 
hebben die leerlingen verbaal 
of non-verbaal de boodschap 
gekregen dat ze niet teveel van 
zichzelf hoeven te verwachten? 
Blijkbaar geloven die leraren niet 
dat hun lesgeven verschil kan 
uitmaken. Waarschijnlijk versterken 
de leraren elkaar in hun gevoel 
van onmacht door de cultuur op 
de school.  Met het gesprek in 
gedachten spoed ik mij op 15 

‘In de Zaanstreek werken we toe naar steeds inclusiever onderwijs’, opent 
Wim Nederlof, ambtelijk secretaris van het samenwerkingsverband, de 
bijeenkomst. Hij wijst naar een poster die de programmalijnen van het 
Ondersteuningsplan illustreert. Daarop is een vrolijk schoolplein te zien, 
met een welkomstbord boven de ingang van het schoolgebouw. ‘Dáár moet 
inclusief onderwijs gebeuren’, verduidelijkt Nederlof.  ‘Op school. Welke goede 

maart naar de studieochtend 
‘Samen leren en werken aan 
inclusiever onderwijs’. Over 
verwachtingen gesproken... wat 
een opkomst! Eerlijk gezegd 
had ik dat niet verwacht. Zoveel 
mensen die zich betrokken 
voelen bij kwetsbare leerlingen, 
die zeggen: ’Ieder kind telt, ieder 
kind moet mee kunnen komen.’ 
Dat geeft energie om te luisteren 
en te leren van de verhalen 
die op deze studiebijeenkomst 
worden verteld, om vanuit deze 
gedeelde waarden na te denken 
hoe ik als toezichthouder een 
bijdrage kan leveren aan het tot 
stand komen van een levend 

Ondersteuningsplan. Een plan dat 
werkt vanuit de gedachte dat een 
heel samenwerkingsverband, dus 
allen die daarbij betrokken zijn, 
nodig is om alle kinderen veilig te 
laten opgroeien.
In een gespreksgroep laat ik 
mij verrassen door de conclusie 
van de deelnemers: Laten we 
bovenschools bestuurlijk de 
krachten bundelen en de scholen 
met de kennis en kunde van het 
personeel clusteren.

Deze oproep neem ik graag mee 
bij mijn taak als toezichthouder.

In dit nummer:
Column door de voorzitter van de Raad van Toezicht

De bijeenkomst in De Stoomhal voor directeuren en IB-ers 

Interview Linda van den Bergh, lector Waarderen van Diversiteit

Regulier en speciaal onderwijs werken samen aan een dekkend netwerk

Schoolvoorbeelden op weg naar inclusie

Sjors gaat weer naar een reguliere school 

Sepp kijkt terug op zijn basisschooltijd

Trialoog tussen de drie bestuurders 

In de trein...

In De Stoomhal in Wormer, waar ooit de stoommachine van rijstpellerij 
Hollandia stond, is het een drukte van belang. Zeker honderddertig 
onderwijsprofessionals hebben zich op 15 maart jl. gemeld voor de 
studieochtend van het samenwerkingsverband, de eerste ‘analoge’ 
bijeenkomst in zijn soort sinds het begin van de coronapandemie. De 
stoelen staan dit keer niet in conferentie-opstelling in het gelid, maar 
zijn gerangschikt om ronde tafels, zodat de deelnemers actief met elkaar 
in gesprek kunnen gaan.

 Door Maurice van Turnhout

voorbeelden kunnen we delen, welke obstakels zijn er nog te overwinnen en hoe kunnen we het beste van elkaar leren?’ 
Ook Ilonka van der Sommen van de kenniskring van Fontys OSO (Opleidingscentrum Speciale Onderwijszorg) verwijst in 
haar welkomstwoord naar de inclusieposter: ‘Je kan hem in de klas aan de muur hangen, maar dan wordt ‘ie onderdeel 
van het schoolmeubilair en verdwijnt de boodschap naar de achtergrond. De meeste leraren zijn duizendpoten die het 
nú al verschrikkelijk druk hebben. Dus hoe vertalen we die poster naar de dagelijkse praktijk?’

Lees verder op pagina 2

Veel leesplezier!

Bijeenkomst De Stoomhal - 15 maart 2023
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Hoge en lage verwachtingen 
Samen met haar collega Linda van 
den Bergh, lector van het Lectoraat 
Waarderen van Diversiteit van OSO, 
verzorgt Van der Sommen deze 
ochtend de introductie en keynote.
‘Allereerst moet er worden 
vastgesteld wat inclusie nu 
eigenlijk ís’, zegt Van den Bergh. 
‘In het onderwijs wordt bij inclusie 
vaak gedacht aan kinderen met 
beperkingen, bijvoorbeeld als het 
gaat over kinderen die vanuit het 
Speciaal Onderwijs naar regulier 
thuisnabij onderwijs kunnen. 
‘Maar dat is natuurlijk een hele 
smalle definitie. Mensen zijn 
divers op basis van oneindig 
veel persoonskenmerken en die 
kenmerken zijn niet altijd in één 
oogopslag zichtbaar. Als je diversiteit 
en daarmee inclusie breder 
gaat definiëren, kom je uit bij de 
gedachte dat íeder kind zich thuis 
en gewaardeerd moet voelen in het 
onderwijs.’
Van den Bergh haalt psycholoog 
Abraham Maslow aan, bekend van 
de piramide waarin menselijke 
behoeftes worden geordend. In 
1962 schreef Maslow over de 
‘sense of belonging’, een menselijke 
behoefte om erbij te horen, die 
voorafgaat aan de vervulling van 
alle andere behoeftes. ‘Kinderen 
moeten op school zo’n sense of 
belonging kunnen ervaren om 
zich te ontplooien’, vertelt Van den 
Bergh. ‘Dat is van grote invloed op 
hun psychosociaal welbevinden 
en fysieke gezondheid, én op 
hun leerresultaten. Onvermijdelijk 
communiceren leraren hun 
verwachtingen van leerlingen, zowel 
verbaal als non-verbaal, en daar 
gaat het soms mis. Bij kinderen 
uit een gestigmatiseerde groep, 
zoals kinderen van laagopgeleide 
ouders of ouders met een 
migratieachtergrond, zijn er vaak lage 
verwachtingen. En dat heeft groot 
effect op de sense of belonging van 
deze kinderen.’
Al in 1968 toonde het onderzoek 
‘Pygmalion In the Classroom’ 
aan dat lage verwachtingen een 
selffulfilling prophecy worden. Hoe 
lager de verwachtingen zijn die 

U begon voor de klas in het 
basisonderwijs. Waarom wilde u 
onderzoeker worden? 
‘Ik wilde graag het verschil maken voor 
kinderen die met één-nul achterstand 
de school in komen. Naast mijn werk 
als leraar ging ik daarom een opleiding 
orthopedagogiek volgen aan de 
Radboud Universiteit. Vervolgens kon 
ik als promovenda aan de slag bij de 
pabo’s van Fontys. Later maakte ik de 
overstap naar OSO, het Opleidingscen-
trum Speciale Onderwijszorg van Fontys. 
Bij de Master Educational Needs van 
OSO zijn de studenten allemaal leraren 
die werkzaam zijn in de praktijk. Als je 
deze mensen iets kan leren, gaan ze 
daarmee op hun eigen scholen aan de 
slag. Op die manier kon ik de meeste 

leraren van een bepaalde leerling 
hebben, hoe groter de kans dat het 
psychosociaal welbevinden en de 
prestaties van de leerling achteruit 
gaan. Onderzoek na onderzoek 
bevestigt dit, ook recentelijk nog.

Waarderend onderzoeken
Bij leraren is dat geen populair 
onderwerp’, zegt Van den Bergh, 
‘maar je kan er wel degelijk iets 
aan doen. Als onderwijsteam kan 
je verwachtingen actief vormen. 
Durf elkaar daarin te bevragen, 
feedback te geven en kennis uit te 
wisselen. Hoe praat je bijvoorbeeld 
in de koffiekamer ov er kinderen 
met leerproblemen of ouders met 
een bepaalde problematiek? Soms 
is het nodig om eventjes stoom 
af te blazen, maar hoe reageer je 
vervolgens als team? Taal is als een 
hamer: je kan ermee bouwen, maar 
ook mee breken.’
Tijdens hun presentatie maken  
Van den Bergh en Van der Sommen 
een duidelijke keuze: op deze 
ochtend is de hamer bedoeld om 
mee te bouwen. Die opbouwende 

aanpak is de kern van ‘waarderend 
onderzoeken’, de methode die het 
tweetal adviseert om toe te werken 
naar inclusiever onderwijs.
‘Waar ben je trots op?’ vraagt Van 
der Sommen aan de deelnemers. 
Ze wijst naar de tekstballonnen 
waarmee de muren zijn beplakt 

Interview met Linda van den Bergh
Lector Waarderen van Diversiteit bij Fontys OSO 

Linda van den Bergh

2. Wereld Café
‘Open in gesprek gaan met elkaar’, 
dat is het doel van de werkvorm 
Wereld Café, begeleid door Karin 
Diemel en Marianne den Otter. 
Trefwoorden als ‘inclusie’ en 
‘samenwerken’ klinken weliswaar 
mooi, maar hoe breng je betekenis 
aan in die begrippen? In groepjes 
gaan de deelnemers hierover in 
gesprek, waarbij ze kennis, ervaring, 
meningen en ideeën uitwisselen. 
De groepsleider zet de bevindingen 
op papier. Na een afgesproken 
tijd wisselen de deelnemers van 
tafel, en na afloop is er een grote 
mindmap ontstaan met verbanden, 
overlappingen en oplossingen.

3. Photovoicing
In de workshop ‘photovoice’ wordt 
in de letterlijkste zin beeld en stem 
gegeven aan de beleving van de 
deelnemers. De vraag die Bertine 
de Vroedt en Floor Nijhuis aan de 
deelnemers voorleggen: ‘Hoe ziet 
jouw school er over een jaar uit met 
betrekking tot diversiteit en inclusie, 
als je geen belemmering hebt van 
tijd, geld of middelen?’ In plaats 
van alleen over dit vraagstuk te 
praten, maken de deelnemers twee 
foto’s die het antwoord op de vraag 
verbeelden. Op basis van die foto’s 
gaan ze vervolgens de dialoog aan. 

4. De kracht van beelden
Ilonka van der Sommen vertelt 
over de waarde van inclusieve 
taal waarmee stereotypen kunnen 
worden doorbroken; ‘woordgebruik 
waar iedereen zich in herkent’. 
Aan de hand van verhalen uit de 
onderwijspraktijk verkent ze samen 
met de deelnemers hoe taal en 
beelden kunnen in- en uitsluiten. 
Wie was bijvoorbeeld jouw favoriete 
leraar, hoe vertaalt zich dat in jouw 
handelen, hoe zorg jij daarmee voor 
een sense of belonging? Zo worden 
deelnemers aangespoord om in 
hun praktijk te onderzoeken hoe ze 
taal toegankelijker kunnen maken. 

1. Ontdekkend onderweg
In deze workshop diepen Linda 
van den Bergh en Wilma Klabbers 
de methodiek van ‘waarderend 
onderzoeken’ uit. Waarderend 
onderzoeken draait om een vijftal 
principes: het positieve principe (je 
begint bij waar je trots op bent); 
het sociaal constructivistische 
principe (je werkt als team toe naar 
een gezamenlijke realiteit); het 
poëtische principe (je gaat vanuit 
eigen ervaringen verhalend aan de 
slag); het simultaniteitsprincipe 
(naarmate je onderzoekt, ontstaan 
er veranderingen); en het 
anticiperend principe (je ziet en 
krijgt wat je verwacht). 

De Workshops

en waarop deelnemers hun ‘trotse 
momenten’ hebben gedeeld. ‘Zulke 
trotse momenten raken nog weleens 
ondergesneeuwd, omdat de waan 
van de dag allerlei zorgen met zich 
meebrengt. Maar het is ontzettend 
belangrijk om ze uit te blijven stralen 
naar de rest van je team. Want 

alleen door te vertrouwen op elkaars 
kwaliteiten kan je als team impact 
maken!’

impact hebben op de kwaliteit van het 
onderwijs, veel meer dan dat ik er in 
mijn eentje voor stond.’

Hoe kijkt u terug op de ochtend  
in De Stoomhal?  
‘Heel goed! Vaak komt bij zulke bijeen-
komsten maar de helft van de mensen 
opdagen, maar hier kwamen juist 
méér mensen dan zich vooraf hadden 
ingeschreven. Voorafgaand aan de stud-
ieochtend stuurden we een uitgebreide 
vragenlijst naar de scholen in de 
Zaanstreek over het nieuwe Ondersteun-
ingsplan en uit dat vooronderzoek bleek 
al dat er hier een ontzettend positieve 
houding is ten aanzien van inclusief 
onderwijs. Onderwijsprofessionals 
willen zich inspannen om het onderste 

uit de kan te halen voor elke leerling, 
ook als het moeilijk is. Wij kozen de 
insteek van waarderend onderzoeken, 
waarbij twee krachtige elementen van 
belang zijn: allereerst de positieve 
insteek, het waarderen van wat er al is, 
en ten tweede dat mensen hun eigen 
praktijk onderzoekend tegen het licht 
houden, nieuwsgierig zijn naar de ander, 
feedback ophalen bij collega’s, ouders 
en leerlingen.’

Hoe voorkom je dat de ambitie 
van inclusief onderwijs voor de
praktijk uit snelt?
‘Dat is niet eenvoudig. Landelijk zijn er 
in het onderwijs grote praktische  
problemen, zoals het lerarentekort,  
grote klassen en hoge werkdruk. 

Bijeenkomst De Stoomhal - 15 maart 2023
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‘We gaan vandaag out of the box 
denken,’ belooft Marianne den Otter, 
docent bij Fontys OSO. Met de ambities 
van het Ondersteuningsplan 2024-2026 
in het achterhoofd leidt Den Otter een 
gesprek over een dekkend netwerk van 
onderwijsprofessionals in de Zaanstreek. 
Door de zorgplicht, zoals geformuleerd 
in de Wet passend onderwijs en de 
Jeugdwet, blijft de samenwerking 
tussen regulier en speciaal onderwijs 
volgens Den Otter vaak nog beperkt 
tot het medische circuit. ‘Maar die 
samenwerking kan ook een middel 
zijn om onderwijs over de hele linie 
inclusiever te maken. Regulier en 
speciaal onderwijs hebben samen veel 
kennis en expertise in huis; ze zitten op 
een collectieve schatkist waar nog veel 
meer uit geput kan worden.’ 
Den Otter citeert een liedtekst van Eli 
Asser: ‘We benne op de wereld om 
mekaar te helpen nietwaar!’
Het gesprek vindt plaats op Dynamica, 
een school voor speciaal onderwijs 
en speciaal voortgezet onderwijs in 
Koog aan de Zaan. Directeur Bob 
Vloedbeld zit tegenover collega-
directeur Janneke Oosterman van CBS 
Tamarinde in Zaandam. Twee betrokken 
schooldirecteuren die graag willen 
brainstormen over verdere samenwerking 
tussen regulier en speciaal onderwijs, 

waarbij de inclusieve onderwijsvisie 
voorop staat.

Werkwoord
‘Inclusief onderwijs betekent een 
passende plek voor iedereen’ begint 
Oosterman. ‘Op cognitief vlak, maar ook 
op het gebied van sociaal-emotionele 
ontwikkeling. Idealiter is de school een 
afspiegeling van de samenleving, waar 
kinderen met diversiteit in aanraking 
komen: diversiteit van culturele 
achtergrond, religie, onderwijsbehoefte, 
noem maar op.’
‘Voorbij die verschillen heeft iedere 
leerling dezelfde rechten en kansen in 
de maatschappij’, vult Vloedbeld aan. 
‘In de open mini-maatschappij van de 
school is het onze taak om leerlingen op 
de grote maatschappij voor te bereiden. 
Hoe organiseren we dat met elkaar? Om 
die vraag te beantwoorden is het nodig 
om inclusie niet als iets abstracts te zien, 
maar als een werkwoord.’
Zit er op de eigen school al beweging 
in het inclusieve ideaal? ‘Zeker’, zegt 
Oosterman. ‘Zo gaan er bijvoorbeeld 
kinderen uit het so naar Tamarinde, 
begeleid door verpleegkundigen. De 
ambitie is er dus, maar soms zit de 
praktische haalbaarheid in de weg. Het 
lerarentekort speelt ons uiteraard parten 

en ook op het gebied van het support 
system is ontwikkeling nodig. We hebben 
in de school wel een gedragsspecialist, 
maar nog geen orthopedagoog, en 
zonder die vlot inzetbare expertise is het 
soms moeilijk om aan vroege preventie 
te doen.’
Inclusie wordt door onderwijsteams vaak 
als een flinke kluif gezien. Den Otter 
introduceert het begrip ‘collective teacher 
efficacy’, de gedeelde overtuiging van 
een team dat zij samen de capaciteiten 
in huis hebben om leerlingen te laten 
slagen in het onderwijs. 

Vreedzame school
‘Je moet inderdaad een collectieve 
visie hebben’ beaamt Vloedbeld. ‘Op 
Dynamica hebben we de ontwikkeling 
van de leraar als centraal uitgangspunt: 
wie ben jij, wie zijn wij, waarom heb 
je voor het onderwijs gekozen? Vaak 
antwoorden leraren op die laatste vraag 
dat ze het verschil willen maken voor 
leerlingen. Iedereen herkent zich daarin, 
dus dat hebben we uitgewerkt tot ons 
leidende schoolplan.’
Als collectief omarmt het team volgens 
Vloedbeld de inclusieve gedachte, 
maar op individueel niveau bekennen 
leraren soms twijfels. Dan zeggen 
ze: ‘inclusief onderwijs, een prachtig 
ideaal, maar je zal nu eenmaal altijd 
kinderen overhouden die ‘speciaal’ zijn. 
Als coördinator moet je dat gesprek 
blijven aangaan, met inclusie als kader. 
En dan helpt het wél om die gedeelde 

kernwaardes te hebben, waar je samen 
op terug kunt vallen.’
Oosterman: ‘Ook op Tamarinde werken 
we met het concept ‘vreedzame school’. 
Een tijdje terug trilde de school op zijn 
grondvesten door de complexiteit van 
de vele hulpvragen en dat was fnuikend 
voor het competentiegevoel van onze 
leraren. Als je overbelast bent kan je nu 
eenmaal geen leerkrachtvaardigheden 
ontwikkelen.’
Het is volgens Oosterman begrijpelijk 
dat leraren soms handelingsverlegen 
worden, omdat ze nog niet altijd 
door voldoende expertise worden 
ondersteund. ‘En dan stromen kinderen 
sneller door naar het so. Door het 
gebrek aan ondersteuning blijven veel 
mensen in de onderwijswereld denken 
in binaire keuzes tussen regulier of 
speciaal. Inclusief onderwijs vergt veel 
flexibiliteit, want je gaat kijken naar wat 
het kind zélf nodig heeft, en pas als 
leraren zich meer ondersteund weten 
kan het onderwijs flexibeler worden. Dat 
lijkt me de grootste uitdaging binnen 
het samenwerkingsverband: iedereen 
op de juiste plek krijgen, zodat de 
onderwijsprofessionals in dienst van de 
kinderen staan.’ 

Kleine ontmoetingen
‘Het regulier en speciaal onderwijs 
hebben elkaar nodig’ observeert 
Vloedbeld. ‘De ontwikkeling van de 
leerling blijft vaak een geval van losse 
eilandjes: pedagogie, logopedie, 

fysiotherapie, de thuissituatie. We 
moeten veel meer vanuit een holistisch 
perspectief naar ons potentieel aan 
capaciteiten gaan kijken – en dus ook 
beter beoordelen welke capaciteiten we 
precies kunnen uitwisselen. Bij het so 
hebben we bijvoorbeeld behoefte aan 
méér ondersteuning op het didactische 
vlak.’
‘Zullen we dan een gezamenlijke 
studiedag organiseren?’ stelt Oosterman 
aan Vloedbeld voor.
Vloedbeld is meteen enthousiast: ‘Dat 
vind ik een heel tof idee!’
‘Inclusie hoeft niet te beginnen bij 
megaprojecten die door besturen van 
bovenaf worden opgelegd’ vat Den Otter 
samen. ‘Vaak zijn good practices juist 
charmante kleine projecten die zich als 
een olievlek verspreiden.’
Vloedbeld knikt. ‘Mijn school staat pal 
naast een reguliere school; OBS De 
Watermolen. Als buren ontwikkelen 
we samen een natuurspeelplein, waar 
kinderen van beide scholen elkaar 
kunnen ontmoeten.’
Leerlingen van De Watermolen en 
Dynamica doen ook samen mee aan 
de Koningsspelen. ‘Natuurlijk zijn dat 
allemaal nog kleine initiatieven’ geeft 
Vloedbeld toe. ‘Voor onze twee scholen 
zijn zulke initiatieven bovendien een 
stuk makkelijker te verwezenlijken dan 
voor andere, want wij zijn buren van 
elkaar. Maar je beseft wel: ontmoetingen 
zijn een integraal onderdeel van de 
inclusieve gedachte. En het begint altijd 
met kleine ontmoetingen.’

Bob Vloedbeld Marianne den OtterJanneke Oosterman

Inclusief onderwijs zal in zekere zin nóg 
meer vragen van onderwijsprofession-
als. Scholen zijn trots op de kennis en 
expertise van hun specialisten, maar 
door het lerarentekort gebeurt het nu 
vaak dat die specialisten voor de klas 
worden ingezet, omdat anders hele 
klassen naar huis gestuurd moeten 
worden. Daarom kunnen scholen de 
dingen waar ze sterk in zijn minder goed 
benutten dan ze zouden willen. Er zijn 
tal van initiatieven om de situatie te 
verbeteren, zoals flexibele opleidingst-
rajecten voor docenten, maar het blijft 

lastig.’ 
Hoe kan een kind zich thuis voelen 
in een superdiverse klas?
‘Dat staat of valt met de leraar die 
voor de klas staat. Abraham Maslow 
had het al over de ‘sense of belonging’ 
van kinderen, de mate waarin een 
kind zich gewaardeerd voelt door 
de leraar en de andere kinderen in 
de klas. Vooroordelen van leraren 
ten aanzien van bepaalde groepen 
leerlingen kunnen die sense of 
belonging in de weg staan. Iedereen 
heeft natuurlijk stereotype beelden over 

andere groepen, veroorzaakt door de 
media, opvoeding, de context waarin 
je bent opgegroeid en ervaringen. 
Onderwijsprofessionals zijn ook maar 
mensen, zij hebben die stereotypen 
óók in hun hoofd zitten. Maar kinderen 
voelen het meteen als ze op basis 
van zo’n stereotype anders behandeld 
worden in de klas, en dat tast hun 
sense of belonging aan.’ 

Wat valt daaraan te doen?
‘Bewustwording is de eerste stap. 
Leraren moeten zich ervan bewust 

worden dat stereotiepe beelden leiden 
tot lage verwachtingen van leerlingen en 
dat ze daarmee direct invloed hebben 
op hun sociaalemotionele ontwikkeling 
en leerprestaties. Een leuke boodschap 
is dat natuurlijk niet, maar we weten 
al heel lang dat het speelt. Leraren 
kunnen bij zichzelf nagaan: Hé, ik denk 
negatief over een bepaalde groep, dus 
misschien moet ik daar eens wat meer 
over gaan lezen of met mensen uit die 
groep in gesprek gaan, om die beelden 
positiever of genuanceerder te maken. 
Soms zijn vooroordelen bijzonder 

hardnekkig, zoals bijvoorbeeld het 
impliciete vooroordeel dat jongens meer 
aanleg hebben voor wetenschappelijke 
vakken dan meisjes. Zoiets werkt voor 
meisjes enorm demotiverend. In de 
Zaanstreek zag ik gelukkig professionals 
met een open houding. Mensen 
reageerden niet met vooroordelen en 
hadden van tevoren geen praktische 
bezwaren. Ze waren vooral heel 
leergierig en betrokken!’

Regulier en speciaal onderwijs kunnen nog meer samenwerken om een 
dekkend netwerk te creëren, zodat er geen kinderen buiten de boot vallen. 
Hoe pak je dat aan? Een gesprek.

‘Regulier en speciaal onderwijs zitten 
op een collectieve schatkist’

Interview
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De satellietgroepen van  
De Gouw in Zaandam

In 2019 startte OBS De Gouw met twee satellietengroepen 
die vanuit sbo Dynamica kwamen. De leraren en leerlingen 
van de satellietgroepen blijven deel uitmaken van de 
sbo-organisatie, maar De Gouw heeft op het gebied van 
advies of time-out-plekken alle ondersteuning in huis waar 
kinderen van de satellietgroepen behoefte aan hebben. 
Wanneer nodig biedt Dynamica extra ondersteuning. 
De ambitie voor de komende vijf jaar is om de 
satellietgroepen te vervlechten met het reguliere aanbod, 
waarmee de wens van De Gouw wordt gerealiseerd 
om een inclusieve school te zijn. Inmiddels zijn de 
satellietgroepen goed geland op De Gouw.  
Ze doen mee met vieringen en projecten van de reguliere 
school, zoals de Kinderboekenweek en het Nationaal 
Schoolontbijt. Volgend jaar wordt er gekeken welke 
uitwisselingen er georganiseerd kunnen worden. Kinderen 
van de satellietengroepen kunnen bijvoorbeeld mee gaan 
doen aan programma’s op gebied van taal en rekenen in 
de reguliere groepen en andersom zijn er misschien ook 
leerlingen op De Gouw die zo nu en dan baat hebben bij 
een kleinere, rustiger onderwijssetting. Op De Gouw komt 
het nu al voor dat gezinnen één kind in de satellietgroep 
hebben en één kind in de reguliere groep. Kinderen leren 
vrienden en vriendinnen uit hun eigen buurt kennen, want 
ze zitten allemaal bij elkaar op dezelfde school.

Op weg naar inclusie, in de praktijk

De wachtlijsten voor leerlingen met TOS 
(taalontwikkelingsstoornis) of kenmerken daarvan worden 
steeds groter, met als gevolg dat deze leerlingen te lang 
op passende hulp moeten wachten. Op initiatief van de 
bestuurscoördinator van het samenwerkingsverband is er 
daarom sinds januari een pilot gaande waaraan medewerkers 
van Kentalis en Agora deelnemen. Doel van deze pilot is om 
vlot en passend onderwijs te bieden aan leerlingen met TOS. 
Na de start hebben Petra Oostdam (directeur ambulante 
dienstverlening Kentalis), Karlijn d’Haens (bovenschoolse 
taalspecialist) en Mirjam Tros (intern begeleider) inhoudelijke 
kaders opgesteld, gebaseerd op de hiaten in het aanbod. Er 
is geïnventariseerd hoe aan deze kinderen door middel van 
flexibel organiseren, informatie-uitwisseling en kennisoverdracht 
passend onderwijs kan worden geboden.  
De pilot draait om de overdracht van kennis en vaardigheden 
van ambulant begeleider naar onderwijs ondersteunend 
personeel om leerlingen met TOS te begeleiden. Maar 
ook overdracht van kennis en vaardigheden van ambulant 
begeleider naar intern begeleider, voor de begeleiding van 
leraren die leerlingen met TOS in de groep hebben. Verder wordt 
er onderzocht hoe TOS al in de voorschoolse leeftijd kan worden 
gesignaleerd, wat voor aanbod kinderen met TOS dan nodig 
hebben en hoe daarvoor het beste kan worden samengewerkt. 
In juli 2023 zullen de resultaten van de pilot geëvalueerd 
worden binnen Agora en vervolgens gepresenteerd aan het 
samenwerkingsverband.

Pilot samenwerking Kentalis – 
De Hoeksteen in Krommenie

Hoe wordt onderwijs in 
de Zaanstreek steeds 

inclusiever?  
 

Vijf schoolvoorbeelden.



Samen leren en werken aan inclusiever onderwijs - Ieder kind doet mee!  |  Samenwerkingsverband Primair Onderwijs Zaanstreek | negende editie - juni 2023 5

Om onderwijs passend te maken, gebaseerd op de 
mogelijkheden van de leerlingen, gebruikt CBS De Korenaar 
de flexibiliteit van het unitwerken. Teams werken samen 
in units, bestaande uit leraren, lerarenondersteuners, 
onderwijsassistenten en stagiaires. Samen met de intern 
begeleiders kijken ze kritisch naar wat elke leerling in de 
ontwikkeling nodig heeft. Zo biedt het ondersteunende 
personeel extra instructie aan leerlingen, waarbij de leraar 
de regie heeft en de intern begeleiders supervisie houden. 
Voor leerlingen met een eigen leerlijn is een allround 
leraarondersteuner aanwezig, die vooral is gespecialiseerd in 
het werken met leerlingen met complexe leermoeilijkheden 
en/of gedragsproblemen. De intern begeleiders zetten samen 
met de leraren in de unit de lijnen uit voor deze intensieve 
arrangementen. Het streven is om zo’n arrangement in een 
voor de leerling zo nabij mogelijke omgeving te bieden. Op 
die manier houdt de leerling verbinding met de groep en 
de unitleerkrachten. Door het flexibele unitwerken kunnen 
leerlingen ook makkelijk de instructie op het niveau van een 
ander leerjaar volgen, aangezien leerlingen in zowel hogere als 
lagere groepen regelmatig switchen. Wanneer leerlingen om 
andere redenen aanpassingen nodig hebben, zoals een traplift 
of aangepast meubilair, worden daarvoor samen mogelijkheden 
geschapen, vaak in samenwerkingen met externe partijen. Zo 
houdt bijvoorbeeld het jeugdteam tweewekelijks spreekuur 
in De Korenaar, een schoolvoorbeeld van laagdrempelige 
hulpverlening. 

Op OBS De Kweekvijver ontwikkelen leerlingen op 
uiteenlopende manieren hun talent: in de Klusklas, waar 
ze met hoofd en handen leren; in het Levelwerk, waar 
leerlingen die behoefte hebben aan een uitdaging op een 
ander denkniveau dan gemiddeld aan de slag gaan; en in 
de muzieklessen, die door vakdocenten van Hallo Muziek 
worden gegeven. Zomaar drie initiatieven die passen bij 
het streven van De Kweekvijver om onderwijs te verbeteren 
door samen te werken en samen te leren. Als lerend team 
ontwikkelen de onderwijsprofessionals van De Kweekvijver, 
naast de talenten van de leerlingen, ook hun eigen talenten. 
Dat gebeurt onder andere doordat teamleden gezamenlijk 
lessen en thema’s voorbereiden en zich oefenen in het 
geven van feedback aan elkaar, zodat hun lespraktijk 
wordt verbeterd. Het protocol gewenst gedrag helpt het 
pedagogisch klimaat op De Kweekvijver te versterken, want 
het draagt eraan bij dat iedereen op school dezelfde taal 
spreekt. Dat biedt de kans om elkaar op te zoeken en te 
ondersteunen en met elkaar in gesprek te zijn over het 
gedrag van leerlingen en het eigen handelen. Ook werkt de 
school samen met verschillende partners, zoals het RID 
(Regionaal Instituut Dyslexie), dat op De Kweekvijver een 
behandellocatie zal starten. Verder heeft de leerlingenraad 
een jaar lang geparticipeerd in het bedenken en ontwerpen 
van een vernieuwd groen speelplein. Alles onder het motto: 
samen werken, samen leren.

Flexibel unitwerken bij  
De Korenaar in Oostzaan

Talentontwikkeling bij  
De Kweekvijver  

in Oostzaan

Alle kinderen van 4 t/m 16 jaar die in Nederland verblijven zijn 
leerplichtig en hebben recht op onderwijs. De Kernschool is een 
openbare schoolvoorziening die fungeert als de Eerste Opvang 
Nieuwkomers in het basisonderwijs in de gemeente Zaanstad. 
Alle kinderen in de leeftijd van vijf t/m elf jaar die rechtstreeks 
uit het buitenland komen en nog geen Nederlands spreken, 
worden op de Kernschool geplaatst. Ook kinderen die vanuit 
een andere gemeente komen, al eerder onderwijs hebben 
gehad en nog niet voldoende Nederlands spreken, gaan naar 
de Kernschool. Het openbare karakter toont zich in het feit 
dat de school voor alle kinderen toegankelijk is, ongeacht 
levensbeschouwelijke en/of sociaal-culturele achtergrond. 
Mede hierdoor is de Kernschool een ontmoetingsplaats, waar 
leerlingen goed worden voorbereid op het functioneren binnen 
onze Nederlandse multiculturele samenleving.  
De Kernschool verstaat haar opvoedende taak in de ruimste zin 
van het woord. Het bevorderen van creativiteit, de motorische 
ontwikkeling en het stimuleren en ontwikkelen van houdingen 
als verdraagzaamheid, respect, verantwoordelijkheid, 
zelfstandigheid en samenwerking zijn daarbij minstens zo 
belangrijk als taalvaardigheid en rekenen. De Kernschool biedt 
een specifiek programma ‘Nederlands als Tweede Taal’ aan, 
zodat de leerlingen na één tot twee jaar kunnen uitstromen 
naar het reguliere basisonderwijs of naar IKS (Internationale 
Schakelklas). Op OBS De Gouw, locatie Noorderven, zijn drie 
onderbouwgroepen van de Kernschool gevestigd.

De Kernschool van Zaanstad
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Vanuit het sbo werd Sjors (8) op een reguliere, thuisnabije school geplaatst; OBS De Delta. De weg daar naar toe 
kende de nodige obstakels, maar inmiddels voelt Sjors zich als een vis in het water.

‘Denken in mogelijkheden,  
dat is het belangrijkste’

Interview

Mij maakt het niet zo uit’ geeft Sjors 
als antwoord op de vraag of hij 
het leuk vindt om geïnterviewd te 
worden. Hij popelt om terug te gaan 
naar zijn klas. Zijn favoriete vak is 
gymnastiek, vertelt hij, maar ook 
rekenen vindt hij leuk. Misschien wel 
omdat het hem zo makkelijk afgaat. 
Sjors zit tussen zijn ouders in aan 
tafel bij OBS De Delta in Assendelft. 
Hier werd hij aan het begin van het 
afgelopen schooljaar in groep 6 
geplaatst. ‘Op De Delta heb ik veel 
vrienden die in de buurt wonen’, zegt 
Sjors. ‘Daarom ga ik ook naar school, 
om mijn vrienden te ontmoeten.’
De Delta is Sjors’ vijfde school. Op 
zijn eerste school viel hij uit, vier jaar 
oud. Na verloop van tijd kon hij één 
dag in de week naar een opvangklas 
voor hoogbegaafde kinderen. 
‘Zij hebben Sjors voornamelijk 
geholpen om zijn geloof in eigen 
kunnen terug te vinden’, herinnert 
Sjors’ moeder Debby Hooijschuur 
zich. ‘En zo ging het stapje voor 
stapje verder.’

HBgaaf
In totaal zat Sjors twee jaar thuis. 
Het was een traumatische tijd 
voor Sjors’ ouders, die meerdere 
pgb’s moeten regelen vanwege 
de ingewikkelde zorgvraag. ‘We 
zijn hoogopgeleide ouders’, zegt 
Hooijschuur, ‘en toch waren die 
aanvragen voor ons al ontzettend 
complex. De procedures verslonden 
tijd en energie. Op een gegeven 
moment verlies je als ouder de hoop 
dat het nog goed gaat komen.’
Vader Kevin Hakvoort: ‘Vooral op 

de bestuurlijke laag liep het vast. 
Er werd in die tijd veel tussen 
gemeente en samenwerkingsverband 
gesteggeld over de verdeling van 
geld en verantwoordelijkheid. Het 
leek alsof wij ouders tussen wal en 
schip vielen.’
Uiteindelijk stroomde Sjors in 
bij HBgaaf, een groepje voor 
hoogbegaafde kinderen in 
Alkmaar. ‘Kinderen die uitzonderlijk 
hoogbegaafd zijn, met een IQ van 
145 of hoger, hebben net zoveel zorg 
en onderwijsondersteuning nodig als 
zwak- en laagbegaafde kinderen’, 
verklaart Hooijschuur, die zelf ook 
in het onderwijs werkzaam is. ‘Dat 
vergeten onderwijsprofessionals nog 
weleens.’
Na de aanvraag van een TLV 
(Toelaatbaarheidsverklaring) kon 
Sjors naar sbo DynamicaXL aan de 
Sportstraat. Eerst drie ochtenden in 
de week, uiteindelijk volledig. ‘Hoe 
dat in het begin allemaal ging kan 
ik me niet meer zo goed herinneren’, 
geeft Sjors toe. Hij was nog zo jong.

Taarten van Abel
Nu Sjors weer meedraaide in het 
onderwijs kwam een andere vraag 
op: zou het niet mogelijk zijn om 
hem op een reguliere, thuisnabije 
school te krijgen?
Met die vraag ging retourbegeleider 
Jeffrey Leander aan de slag. 
Leander: ‘Allereerst ging ik met Sjors 
zelf in gesprek, over hoe hij zijn 
leerproces ziet, wat hij nodig heeft 
en of hij het wel leuk zou vinden 
om wéér naar een nieuwe school te 
gaan. Dat soort gesprekken vergelijk 

ik graag met het programma ‘De 
taarten van Abel’: door samen 
dingen te doen kwam het gesprek 
op gang. We vouwden bijvoorbeeld 
peper- en zoutvaatjes van papier 
met onze namen erop en als één 
van onze namen tevoorschijn 
kwam moesten we iets over onszelf 
vertellen of konden we elkaar een 
vraag stellen.’
‘Op DynamicaXL hebben Sjors en 
zijn ouders keihard gewerkt om te 
komen waar ze nu zijn’, vervolgt 
Leander, ‘waardoor Sjors potentie 
had om teruggeplaatst te worden in 
een reguliere onderwijssetting.’
Hooijschuur: ‘Sjors voelde dat er een 
verandering op komst was. Daarom 
werd het nieuws van de overstap 
naar een nieuwe school omzichtig 
met hem besproken.’
Leander legde de vraag neer bij OBS 
De Delta: Dit is Sjors, hij heeft de 
volgende onderwijsbehoeften en dit 
is zijn voorgeschiedenis. Hoe kijken 
jullie daar tegenaan? 
‘Als de school bereid is om de 
leerling op te nemen, gaat het 
balletje rollen’, zegt Leander. ‘Dat 
moet zorgvuldig en planmatig 
gebeuren, want je wil niet dat een 
kind uiteindelijk tóch weer terug 
moet naar het sbo. Maar je kan het 
ook niet 100% dichttimmeren met 
garanties dat het lukt. Er moet vooral 
bereidheid zijn om een leerling 
vanuit het sbo te willen plaatsen op 
je school. De leerling en de ouders 
moeten zich welkom voelen. De 
menselijkheid moet belangrijker zijn 
dan de procedures.’

Open blik
OBS De Delta was als school 
bereid om het open gesprek aan 
te gaan, weet Hooijschuur nog. ‘Ze 
luisterden naar ons als ouders om 
te onderzoeken wat Sjors nodig 
heeft. Er was meteen wederzijds 
vertrouwen en dat was voor ons 
enorm waardevol.’
‘Alle lof!’ valt Hakvoort haar bij. ‘Er 
was zoveel betrokkenheid, zoveel wil 
om het te laten slagen. Bij De Delta 
richtten ze zich niet op de negatieve 
kanten van Sjors’ geschiedenis, maar 
op zijn groeipotentie.’
Tjarda Harteveld, intern begeleider 
van De Delta maakte het mede 
mogelijk dat Sjors kon instromen 
bij groep 6, aangezien groep 5 voor 
hem aan de drukke kant zou zijn. 
Harteveld: ‘We wisten dat Sjors bij 
groep 6 in een goede setting terecht 
zou komen en dat er kinderen in 

de klas zaten met wie hij leuke 
vriendschappen zou kunnen sluiten. 
Op De Delta staan we pal voor 
passend onderwijs, dan denk je niet 
in een vastliggend stramien maar 
kijk je vooral naar wat er nodig is. In 
het geval van Sjors bleek dat vooral 
om advies te gaan.’
Er werd onder andere advies 
ingewonnen bij DynamicaXL, 
kenniscentrum hoogbegaafdheid 
WIN-IQ en Speels Geleerd, waar 
Sjors al eerder begeleid werd. Maar 
ook het eigen team van De Delta 
moest gepolst worden. 
‘Als directeur en intern begeleider 
kan je wel iets willen’, zegt directeur 
Linda Bartels, ‘maar het zijn de 
leraren die het uiteindelijk moeten 
doen. Zolang iedereen achter het 
idee staat dat alle kinderen in de 
buurt bij ons op school welkom zijn, 
kom je al een heel eind.’

Leermoment
Juf Amber van Berge was in 
ieder geval meteen overtuigd. 
‘Gevoelsmatig was het een instroom 
zoals alle andere’, vertelt ze over 
Sjors’ eerste schreden op De Delta. 
‘Het ging allemaal heel natuurlijk. 
Dat kwam ook omdat we goed 
contact hadden met de ouders – nog 
steeds; we komen regelmatig samen 
in deze setting.’ 
Bartels: ‘Al na een paar weken was 
het net alsof Sjors altijd op De Delta 
geweest is. Hij past in de groep, hij 
maakt vriendjes, hij doet lekker mee. 
En dat doet Sjors zélf, samen met de 
leraren. Ook voor ons als school en 
team is dat een mooi leermoment.’
Voor Leander heeft De Delta 
een voorbeeldfunctie: ‘Als 
retourbegeleider zie ik dat het liefste, 
een school die alle kinderen welkom 
heet en zich maximaal inspant om 
alle kinderen in hun uniciteit te 
ondersteunen.’
Inmiddels heeft Sjors een beetje 
genoeg van het interview. Hij 
wordt uitgezwaaid. ‘Heb je alle 
complimenten wel gehoord, Sjors’, 
vraagt Leander, ‘dat je het zo goed 
doet?’
Maar Sjors is al weg. Terug naar zijn 
klas, waar hij zich thuis voelt. 

Juf Amber van Berge en Sjors (8)  

vlnr: Kevin Hakvoort, Debby Hooijschuur, Sjors, Tjarda Harteveld en Jeffrey Leander
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Ondanks zijn lichamelijke beperking kon Sepp door een onderwijsarrangement op zijn eigen, thuisnabije school 
blijven. Zeven jaar geleden werd hij geportretteerd in het allereerste krantje van het samenwerkingsverband.  
Toen was Sepp zes, nu dertien. Hoe gaat het inmiddels met hem? 

‘Omdat ik zelf veel 
geholpen werd,  
ben ik nu goed in 
anderen helpen’

Interview

‘Hier kreeg ik altijd les’, zegt Sepp. 
Hij kijkt om zich heen. Er staan nog 
maar een paar schoolbanken in het 
vertrouwde klaslokaal, dat daardoor 
een beetje verlaten oogt. Anders dan 
Sepp het gewend is.
Sinds kort is Sepp brugklasser. Hij 
is eventjes op bezoek bij zijn oude 
school, Jenaplanschool De Bijenkorf te 
Assendelft. 
‘Al mijn vrienden van De Bijenkorf 
zitten nu ergens anders’, vertelt Sepp. 
‘Ik heb nog wel contact met ze hoor. En 
ik heb ook nieuwe vrienden gemaakt 
op de middelbare school. Maar het 
is wel erg wennen: andere school, 
andere leraren. Het gaat goed, maar ik 
voel me nog steeds meer thuis op de 
Bijenkorf. Hier ken ik alle ins en outs.’
Sepps linkerbeen is net uit het 
loopgips, zegt hij, een hulpmiddel om 
zijn kuitspier op te rekken. Dat moet 
ieder jaar gebeuren, maar Sepp gaat 
er laconiek mee om. ‘Als die spier niet 
langer wordt gemaakt, wordt mijn been 
korter’, zegt hij droog. Het is voor hem 
gewoon; onderhoud dat af en toe moet 
gebeuren.
Bij zijn vroeggeboorte kreeg Sepp 
een lichte hersenbloeding, waardoor 
hij aan de linkerhelft van zijn 
lichaam cerebrale parese heeft, een 
bewegingsstoornis. ‘Vanaf groep 1 
was Sepp hulpbehoevend’, legt Sepps 
moeder Karina Knaap uit. ‘Het toilet 
moest op De Bijenkorf een ophoging 
krijgen en hij heeft ook een jaar extra 
gekleuterd.’
Op zijn nieuwe school krijgt Sepp 
daarover nog weleens nieuwsgierige 
vragen van klasgenoten. ‘Dat vind 

Sepp en juf Ingrid (2016) 

Sepp voor zijn school ‘de Bijenkorf’ (2023)

ik niet erg. Ze denken bijvoorbeeld 
dat ik mijn hand helemaal niet kan 
bewegen, maar dat kan ik best. Het 
is alleen moeilijk met mijn wijsvinger, 
bijvoorbeeld als ik een vuist probeer te 
maken.’ Sepp demonstreert het. ‘Maar 
dan laat ik het ze zien en dan is het 
weer goed.’
Ondanks zijn lichamelijke 
beperking heeft Sepp zijn volledige 
basisschooltijd doorgebracht op 
zijn eigen thuisnabije school, De 
Bijenkorf, dankzij een toegewijd team 
van leraren, directeur, fysiotherapeut, 
ergotherapeut, rekenspecialist, 
integratieve therapeut én de 
klassenassistent met hond. 
‘Geleidelijk werd dat team steeds 
kleiner, omdat het met Sepp steeds 
beter ging’, zegt Knaap. ‘In zeven jaar 
tijd maakte hij een enorme sprong naar 
zelfstandigheid. Vanaf groep 7 fietste hij 
bijvoorbeeld zelf naar school toe.’

Extra uitleg
De weg naar zelfstandigheid kende de 
nodige obstakels. ‘In de middenbouw 
was het spannend’, vertelt Knaap. 
‘Sepp ontwikkelde een achterstand. 
Leraren liepen vast op de vraag hoe hij 
nu eigenlijk leerde. IQ-testen leverden 
niets op en die zeggen eigenlijk 
ook niet zoveel bij een lichamelijke 
beperking.’
‘In die tijd werd ik vaak uit de groep 
gehaald’, herinnert Sepp zich, ‘en dat 
vond ik niet leuk. Ik was bang dat ik 
daardoor ook veel leuke dingen zou 
missen.’
Uit neuropsychologisch onderzoek 
bleek dat Sepp een normaal IQ heeft, 

maar dat hij tijdens de les vooral 
behoefte heeft aan extra uitleg en 
herhaling. ‘De eerste keer hoort Sepp 
de helft van wat je vertelt’, zegt Knaap. 
‘De tweede keer hoort hij weer wat 
meer, enzovoort, net zo lang tot hij de 
lesstof begrijpt. Toen we dát eenmaal 
wisten, ging ineens alles veel beter.’
Voortaan hoefde Sepp alleen nog 
maar de klas uit voor de leerlijn 
rekenen. ‘En dat vond ik fijn’, zegt hij, 
‘want ik wil ook bij de klas horen! 
Meedoen is veel leuker. Mijn lerares 
Paula was heel lief en behulpzaam. Ze 
legde alles geduldig aan me uit, totdat 
ik het begreep. En na twee of drie keer 
dacht ik dan: Ja, nu snap ik het!’
‘Paula behandelde jou ook niet anders 
dan de andere kinderen’, zegt Knaap 
tegen haar zoon. ‘De leraren en de 
kinderen wisten: Sepp is niet zijn 
beperking, Sepp is gewoon Sepp. Hij 
kan alles, het kost hem gewoon wat 
meer moeite. Hier op De Bijenkorf werd 
hij volledig geaccepteerd. Het staat of 
valt met de leraren, die moeten er voor 
open staan. Het team van De Bijenkorf 
dacht altijd in mogelijkheden, nooit 
in onmogelijkheden en als ouders 
vonden wij dat heel prettig.’
Volgens Knaap is een goede 
samenwerking tussen directie, intern 
begeleider, ouders en leraar van 
essentieel belang: ‘We ondervonden 
de nodige hobbels in de middenbouw, 
maar we bleven altijd in gesprek om 
gezamenlijk verder te zoeken naar 
hoe we Sepp het beste konden laten 
groeien. Daarom heeft Sepp ook zo’n 
onwijze spurt kunnen maken.’ 

Behulpzaam
‘Voor mij voelde het allemaal niet als 
een grote verandering’, bedenkt Sepp 
zich. ‘Ik deed gewoon mee met dingen 
in de klas – sommige kon ik niet, 
andere weer wel. Bij de dingen die ik 
moeilijker vond kreeg ik hulp.’
In de klas bij juf Ingrid kreeg Sepp 
ook volop hulp van zijn klasgenootjes. 
‘Daar werd je op een gegeven moment 
wel een beetje tureluurs van. Toch?’, 
zegt Knaap, terwijl ze haar zoon 
glimlachend aankijkt. Sepp kan een 
lichte huivering niet onderdrukken als 
hij eraan terugdenkt. ‘Uiteindelijk dacht 
ik: Stop maar met helpen, nu wil ik het 
zelf proberen!’
‘Mensen – en dus ook kinderen – zijn 
van nature heel behulpzaam’, vervolgt 
Knaap. ‘Superlief natuurlijk, maar als 

je de hele tijd in de klas geholpen 
wordt en je wil eigenlijk al die dingen 
liever zelf doen, dan moet je toch 
grenzen leren stellen. De hulp was 
goedbedoeld, maar Sepp dreigde er 
een beetje onzeker van te worden. 
Vervolgens kreeg hij hulp om voor 
zichzelf op te komen.’
Inmiddels wekt Sepp bepaald geen 
onzekere indruk. ‘Vanaf groep 7 kon ik 
ongeveer alles’, zegt hij. ‘Bij rekenen 
had ik altijd een achterstand, maar 
ik ben wel goed in taal en schrijven. 
Dus daarmee kon ik andere kinderen 
helpen. En dat vond ik leuk om te 
doen. Omdat ik zelf altijd hulp kreeg 
ben ik er ook goed in geworden om zélf 
mensen te helpen.’
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‘Samen leren en werken aan inclusiever onderwijs’ 
is een uitgave van Samenwerkingsverband Primair 
Onderwijs Zaanstad

De artikelen in deze krant vertegenwoordigen 
niet noodzakelijkerwijs het standpunt van het 
samenwerkingsverband. Evenmin kunnen aan de
inhoud van deze krant rechten worden ontleend. 
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Colofon

Ieder kind in de Zaanstreek naar een passende, thuisnabije school; 
dat streven staat centraal in het Ondersteuningsplan 2024-2026 van 
het samenwerkingsverband. Hoe kunnen scholen, besturen en het 
samenwerkingsverband intensiever samen optrekken om van elkaar te 
leren, elkaar te inspireren en samen te werken aan inclusiever onderwijs? 

De bestuursleden van het samenwerkingsverband, Gernanda Schutte 
(Agora), Ellen Voskuilen (Zaan Primair) en Astrid Brugman (Opspoor),  
gaan hierover in gesprek met elkaar.
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Met dank aan alle geïnterviewden

Interview

Gernanda Schutte: ‘Inclusief onderwijs 
roept bij veel onderwijsprofessionals een 
zekere angst op. Ze vrezen dat de druk op 
leraren en scholen daarmee nog groter 
wordt, dat ze voortaan alles zélf moeten 
kunnen, terwijl ze het al zo zwaar hebben. 
Begrijpelijk natuurlijk dat mensen bezorgd 
zijn. Leraren kiezen hun beroep om 
kinderen te steunen in hun ontwikkeling 
en ze willen geen enkel kind tekortdoen. 
Het kan dan helpen om inspirerende 
voorbeelden te laten zien, waaruit blijkt 
dat je inclusief onderwijs nooit alleen 
hoeft te doen. Inclusief onderwijs 
betekent namelijk ook: een inclusieve 
gemeenschap vormen om samen voor de 
kinderen te zorgen.’
Ellen Voskuilen: ‘Precies, dat is de 
grondgedachte: niemand kan het alleen 
doen, niemand hóeft het alleen te doen. 
Vanuit hun passie voor het vak willen 
veel onderwijsmensen het liefste alles 
zelf oplossen met een kind dat extra 
ondersteuning nodig heeft, totdat ze 
tegen een grens aanlopen. En dat werkt 
dus niet, want dan is het vaak te laat 
om er nog hulp erbij te halen. Als je 
inclusief denkt, ga je als school al veel 
eerder kijken wat je allemaal kan doen 
om een bepaald doel te bereiken. Wil je 
bijvoorbeeld meer kinderen met autisme 
in je school ondersteunen? Ga dan 
met elkaar sparren in de groep, betrek 
er partners bij die je kunnen helpen 
in het proces. Als dingen dan lukken, 
ervaren mensen ineens: ik hoef niet 
alles zelf te doen, het is een gedeelde 
verantwoordelijkheid.’
Astrid Brugman: ‘Inclusief onderwijs 
is nu eenmaal een nieuwe werkvorm, 
dus die kan je ook niet aanvliegen met 
oude oplossingen. Een nieuwe werkvorm 
vraagt om nieuwe oplossingen. Wat ik 
bij het Samenwerkingsverband Primair 
Onderwijs Zaanstreek zo mooi vind, is 
dat we echt met alle scholen sámen 
het samenwerkingsverband vormen. 
Zo voelen we het, zo dragen we het uit, 
en dat is een wezenlijke succesfactor. 
We zijn samen gecommitteerd om 
zoveel mogelijk kinderen in de regio 
een passende plek te geven binnen ons 
onderwijslandschap.’

Verrijking
Schutte: ‘Simpel voorbeeld: We hebben 
in de Zaanstreek scholen waarop 
kinderen zitten met het syndroom van 
Down. Die scholen organiseren de juiste 
ondersteuning, waardoor iets mogelijk 
wordt wat in eerste instantie onhaalbaar 
lijkt. Zo leren we met elkaar dat kinderen 
anders en toch gelijkwaardig zijn. Dat 
zijn dingen die je met elkaar kunt delen. 
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‘Inclusief onderwijs,  
een haalbaar ideaal’

Je kan inclusief onderwijs benaderen 
als een probleem, maar je kan het ook 
benaderen vanuit de verrijking die je 
elkaar biedt.’
Voskuilen: ‘Niet alleen een verrijking voor 
de kinderen die extra ondersteuning 
nodig hebben, maar voor álle kinderen. 
Zij zien immers met eigen ogen dat 
de maatschappij breder is dan alleen 
kinderen die op henzelf lijken. In 
Zaandam zijn de reguliere OBS De 
Watermolen en Dynamica, een school 
voor speciaal onderwijs en speciaal 
voortgezet onderwijs, al jaren buren 
van elkaar en spelen de leerlingen 
van die twee scholen samen buiten. 
Kinderen ontmoeten elkaar, er ontstaan 
vriendschappen. De leerlingenraad van 
De Watermolen heeft nu voorgesteld 
om de leerlingen van Dynamica te gaan 
voorlezen. Kinderen komen zelf met 
initiatieven over de wijze waarop ze elkaar 
kunnen helpen.’
Brugman: ‘In Nederland denken we 
vaak of-of: óf een kind zit voor 100% 
op speciaal onderwijs óf voor 100% 
op regulier. Tussen die twee is echter 
een vloeiende, rustige overgang 
mogelijk. Een sterk voorbeeld vind 
ik de onderwijszorgarrangementen 
op zorgboerderijen in samenwerking 
met Stichting Landzijde. Daar wordt 
onderkend dat er voor de kinderen 
tijdelijk een bijzonder arrangement nodig 
is, maar tegelijkertijd werken we samen 
om een terugkeer naar regulier onderwijs 
mogelijk te maken.’

Mindset
Schutte: ‘Met zulke 
voorbeelden doorbreken we als 
samenwerkingsverband bepaalde 
vastgeroeste gedachtes. Toen we op 
scholen in gesprek gingen over de 
inclusieve onderwijsvisie, zei iemand 
tegen me: ‘Klinkt mooi, inclusief 
onderwijs, zolang het maar niet ten 
koste gaat van de andere kinderen!’ 
Niet dat ik daar de spot mee wil drijven, 
natuurlijk wil die leraar het beste voor 
zijn kinderen… Maar uit die opmerking 
blijkt wel dat we als bestuur van het 
samenwerkingsverband de schone taak 
hebben om te laten zien dat inclusief 
onderwijs niet alleen een ideaal is, maar 
ook een haalbaar ideaal.’ 
Voskuilen: ‘Wat ik soms moeilijk vind is 
dat ouders soms afwijkende beelden 
hebben bij inclusie. In groepsapps 
vragen ze dan: ‘Vinden jullie ook niet 
dat leerling X te veel aandacht krijgt, ten 
koste van andere kinderen in de klas, 
zou die eigenlijk niet naar een speciale 
school moeten?’ Mensen zijn niet altijd 

even verdraagzaam en flexibel. We 
moeten er rekening mee houden dat die 
sentimenten leven in de maatschappij, 
maar als samenwerkingsverband kunnen 
we daar volgens mij ook tegenwicht aan 
bieden.’
Brugman: ‘Inclusief onderwijs begint bij 
een bepaalde mindset en dat vraagt 
om leiderschap. Vooral ook van de 
schooldirecteuren. We weten bijvoorbeeld 
dat kinderen vaak een lager schooladvies 
voor het voortgezet onderwijs krijgen als 
hun ouders een migratieachtergrond 
hebben. Het is pijnlijk dat zoiets gebeurt, 
maar het gebeurt vaak onbewust. Dat 
vraagt om bewuste sturing: blijf het 
benoemen en maak goede afspraken 
om het te ondervangen. Koester hoge 
verwachtingen van elkaar en van alle 
kinderen, ook als het gaat om kinderen 
met een beperking of diagnose.’ 

Pedagogiek
Schutte: ‘Door het lerarentekort zijn 
scholen onvoldoende in staat om 
een sterke pedagogiek op te bouwen 

voor kinderen met een specifieke 
onderwijsbehoefte. We moeten mensen 
dus sneller opleiden in een pedagogiek 
met gestandaardiseerde processen. Het 
is een valkuil om de nadruk te leggen 
op wat er allemaal níet kan, want dan 
ga je teleurstellingen organiseren – voor 
de leerling, voor de klas, voor jezelf. 
Zo’n teleurstelling wordt namelijk 
een selffulfilling prophecy. In plaats 
daarvan moet je successen organiseren. 
Als een leerling extra ondersteuning 
nodig heeft kan je bijvoorbeeld een 
activiteitengroepje beleggen, onder 
begeleiding van een onderwijsassistent. 
Zo werk je samen aan een succesrelatie, 
die ook nog eens pedagogisch sterk in 
elkaar zit.’
Voskuilen: ‘Dat is broodnodig, want 
kwetsbare leerlingen zijn er het eerste 
de dupe van als de pedagogiek niet 
op orde is. Het systeem staat onder 
druk, dus het gevaar dat kinderen naar 
so worden verwezen of thuis komen te 
zitten is groot. Als we erin slagen om 
scholen pedagogisch en didactisch zo 

sterk mogelijk te maken voor kwetsbare 
leerlingen, scheppen we voor alle 
kinderen rust en ruimte. Dat is een 
aanzienlijke opdracht.’
Brugman: ‘Het lerarentekort wordt 
nu opgevangen met een grote 
verscheidenheid aan professionals, 
zoals leraarondersteuners en 
onderwijsassistenten. In Nederland 
wordt daar weleens op neergekeken: 
zie je wel, ze konden geen ‘echte’ 
leraren vinden, dus nemen ze genoegen 
met mbo’ers. Maar is het niet veel 
vreemder dat ongeveer de helft van 
onze leerlingen doorstroomt naar het 
vmbo en dat ze over hun schoolkeuze 
worden geadviseerd door leraren die 
nog nooit een vmbo-school van binnen 
hebben gezien? Die expertises moeten 
we serieus nemen en daarnaast moeten 
we universitair geschoolde specialisten 
aantrekken, zodat al die verschillende 
disciplines samen een beter passend 
aanbod neer kunnen zetten voor alle 
kinderen. Inclusie begint bij een diversiteit 
aan onderwijsprofessionals.’
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